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آیت الله العظمی جوادی آملی در دیدار مدیر عامل 
بانک ملی ایران و هیئت همراه بیان داشــت: اگر 
اقتصاد نتوانــد رضایت مردم را تأمین کند و مردم 
گرفتار فقر بشوند، دین نیز از بین خواهد رفت، این 
دعای پیغمبر است که عرض کرد خدایا، اگر اقتصاد 
ما ضعیف باشد دینداری سخت است؛ لذا بانکداری 
اولین وظیفه اش باسواد شدن است که ما چه نیاز 

داریم؟ چه داریم؟ چگونه حل بکنیم؟
 آیــت الله العظمی جوادی آملی تاکید کرد: اگر اقتصاد نتواند 
رضایت مردم را تأمین کند و مردم گرفتار فقر بشوند، دین نیز 
از بیــن خواهد رفت.آیت الله  جوادی آملی در دیدار مدیر عامل 
بانک ملی ایران و هیئت همراه بیان داشــت: مال در مملکت 
بعد از مسائل عقاید دینی، حرف اول را می زند. یک بیان نورانی 
حضرت امیر)سلام الله علیه( دارد که »مَا ضَرَبَ اللهُ العُْبَاد بسُِوطٍ 
أوَْجَعُ مِنَ الفَْقْرِ« هیچ تازیانه ای بدتر از فقر نیست، این اصل اول؛
آیت الله العظمی جوادی آملی بیان داشت: اصل دوم آن است 
که اگر کسی این تازیانه را خورد، از این طرف تازیانه به دوشش 
می خورد، از آن طرف دین از عقلش رخت برمی بندد. حواستان 
جمع باشد. آن اولی را حضرت امیر فرمود که »مَا ضَرَبَ اللهُ العُْبَاد 

بسُِوطٍ أوَْجَعُ مِنَ الفَْقْرِ«، هیچ تازیانه ای دردناک تر از فقر نیست. 
اگر کسی با دست خالی به منزل برود از خدای سبحان همان 
لحظه، تقاضای مرگ می کند؛ آبروریزی پیش زن و بچه قابل 

تحمل نیست. آیت الله العظمی جوادی آملی ابراز داشت: در جریان 
شعب ابی طالب که مسلمانان، سه سال در محاصره بودند، پیغمبر 
امتحانش را پس داد، یک دعایی را مرحوم کلینی از وجود مبارک 

پیغمبر نقل می کند که پیغمبر به خدا عرض می کند که خدایا ما 
امتحان خودمان را در شعب دادیم: »اللَّهُمَّ باَرکِْ لنََا فِی الخُْبْزِ وَ لََا 
تُفَرِّقْ بیَنَنَا وَ بیَنَهُ فَلوَْ لََا الخُْبْزُ مَا صُمْنَا وَ لََا صَلَّینَا وَ لََا أدََّینَا فَرَائضَِ 
رَبِّنَا عَزَّ وَ جَل «؛ خدایا، بین ما و نان ما جدایی نیانداز! یعنی اقتصاد. 
بعد عرض می کند که خدایا، اگر نان مردم قطع بشود و مردم در 
اقتصاد آسیب ببینند، سخن از دینداری مردم نیست: »فَلوَْ لََا الخُْبْزُ 

مَا صُمْنَا وَ لََا صَلَّینَا وَ لََا أدََّینَا فَرَائضَِ رَبِّنَا عَزَّ وَ جَل «.
آیت الله العظمی جوادی آملی بیان داشت: کار علمی این است 
که در اقتصاد هم بفهمید و هم بفهمانید که چگونه می شود که 
قیمت یک نان را در چندین ســال یک جا نگهداشت؟ لذا باید 
بدانیم که ما چه داریم، چه نیازی داریم، چگونه این را به خواست، 
تبدیل بکنیم و چگونه تولید داشته باشیم تا با رونق اقتصاد، به 

بیگانه نیاز نداشته باشیم.
آیت الله العظمی جوادی آملی با بیان اینکه باید بانک ها جلوی 
اختلاس ها را بگیرند، اظهار داشــت: غالبــاً اختلاس ها از راه 
بانک ها می گذرد، و لذا شــما باید بیش از پیش نسبت به این 
امر حساسیت داشته باشید تا جلوی کسانی که می خواهند سوء 
استفاده کنند، گرفته شود البته کسی که دین داشته باشد اختلاس 

و از این کارها نمی کند.

آیت الله العظمی جوادی آملی اظهار داشت: اگر اقتصاد نتواند 
رضایت مردم را تأمین کند و مردم گرفتار فقر بشوند، دین نیز از 
بین خواهد رفت، این دعای پیغمبر است که عرض کرد خدایا، 
اگر اقتصاد ما ضعیف باشد دینداری سخت است؛ لذا بانکداری 
اولین وظیفه اش باســواد شدن است که ما چه نیاز داریم؟ چه 

داریم؟ چگونه حل بکنیم؟
به گزارش جماران؛ آیت الله العظمی جوادی آملی بیان داشت: 
خطر ربا هم باید از بانک ها گرفته بشود. بانک باید این غیرت را 
داشته باشد که اقتصاد مملکت را حفظ بکند. بانک انباردار نیست 
و لذا با سفارش هم حل نمی شود، بلکه آنجا فکر و دقت و بررسی 
و برنامه ریزی باید انجام گیرد، تلاش شود تا اقتصاد و تولید رونق 
بگیرد و مسائل حل شود، این برنامه علمی می خواهد که که چه 
داریم؟ یک؛ چقدر مصرف داریم؟ دو؛ چکار بکنیم که این نیازها 

تأمین بشود؟ سه؛ این می شود اقتصاد.
آیت الله العظمی جوادی آملی اظهار داشت: اساس و وظیفه همه 
مسئولین این است که آبروی این مملکت را حفظ کنند، هیچ 
کسی با دست خالی به خانه اش نرود و این به تولید وابسته است. 
تولید هم سفارشی نیست. تولید نصیحت نیست، تولید خواهش 

نیست، تولید علم است و علم است و علم است و علم.

آیت الله العظمی جوادی آملی:

اگر مردم گرفتار فقر بشوند، دین از بین خواهد رفت  غالب نمایندگان  مجلس 
به نفع آحاد جامعه کارگری رأی نمی دهند

رئیس فراکسیون کارگری گفت: نمایندگان مجلس عموما رأی به نفع آحاد 
جامعه کارگری نمی دهند و تجربه این را ثابت کرده است. من خودم به عنوان 
رئیس فراکسیون کارگری چندبار رفته ام که قانون را اصلاح کنم ولی چون 
اعتقاد دارم هنوز در کف مجلس اکثریت به نفع جامعه کارگری رأی نمی دهند، 
ما استرس داریم و به همین خاطر به طور قاطع این طرح ها را مطرح نمی کنیم 

در صورتی که این قانون ایراد دارد
علی بابایی کارنامی درباره این که افزایش حقوق بازنشستگان مشمول قانون تامین اجتماعی 
ارتباطی با تصمیمات شورای عالی کار ندارد و افزایش مستمریِ مشمولَان باید مطابق ماده ۹۶ 
قانون دائمی تأمین اجتماعی باشد، گفت: بر اساس حکم شورای عالی کار، ماده ۹۶ قانون تامین 
اجتماعی تابع متغیرهای شورای عالی کار است.رئیس فراکسیون کارگری مجلس خاطرنشان 
کرد: بالَاخره متناسب با تورم سبد معیشت در اینجا )ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی( هم آمده است 
و تا الَان عرف این گونه بوده است یعنی هر آنچه در شورای عالی کار تصمیم گیری می شد، به 
ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی تسری پیدا می کرد.وی تاکید کرد: البته از منظر هویت و استقلال 
تصمیم گیری برای تعیین مزد بازنشستگان در حقیقت شورای عالی رفاه و هیات امنای تامین 
اجتماعی با شرکایی که دارد می تواند مستقلا تصمیم بگیرد و این منافاتی ندارد اما چندین سال 
بر اساس عرف چنین رویه ای وجود دارد.رئیس فراکسیون کارگری مجلس در خصوص اعتراض 
بازنشستگان به تقسیم بندی این قشر، به ۲ گروه حداقل بیمه پرداز و بیمه پردازان سایر سطوح 
گفت: ما دنبالش هستیم اما به مجلس اعتماد نداریم نمایندگان مجلس عموما رأی به نفع آحاد 
کارگری نمی دهند و تجربه این را ثابت کرده است.بابایی کارنامی در گفت وگو با ایلنا،  بیان کرد: 
من خودم به عنوان رئیس فراکسیون کارگری چندبار رفته ام که قانون را اصلاح کنم ولی چون 
اعتقاد دارم هنوز در کف مجلس اکثریت به نفع جامعه کارگری رأی نمی دهند، ما استرس داریم 
و به همین خاطر به طور قاطع این طرح ها را مطرح نمی کنیم در صورتی که این قانون ایراد دارد 
چون یک جا می گوید متناسب و در جای دیگر می گوید با تایید وزیر کار. خب وقتی می گوید 
وزیر کار، شورای عالی کار چه معنایی دارد؟ سه جانبه گرایی بر اساس مواقفت نامه )ILO( یکی 
از اصول مترقی توجه به حقوق کارگران در سراسر دنیا است، اصل تصمیم گیری در خصوص 
مزد کارگران و جامعه بازنشستگی با مذاکره است نه با دستور و تصمیم یکطرفه دولت ها.وی 
خاطرنشان کرد: متاسفانه تنها کشوری هستیم تصمیم یک طرفه دولت ها در این خصوص تسری 
پیدا می کند، به همین خاطر بهره وری در قاعده تولید معنا پیدا نمی کند، قانون کار خیلی به این ها 
پرداخته است ولی متاسفانه در کشور ما یک بند قانونی را اجرا می کنند بندهای قانونی دیگر را اجرا 
نمی کنند. همه حداقل مزد را پرداخت می کنند و قرارداد موقت هم نشأت گرفته از این تفکر است 

و تا این تفکر باشد، به اقتصاد توجه نمی شود.

رییس اتاق اصناف تهران:
انتقاد از برخورد با واحدهای صنفی به دلیل حجاب

رییــس اتاق اصناف تهران گفت: اتفاقا یکی از موضوعات این اســت که 
به هرحال این افــراد از درب منزل یا از iv مبدایی با همان ظاهر بی حجاب 
تمام مسیر را طی می کنند اما به طور تصادفی در یک واحد صنفی شناسایی 
می شوند یا اینکه در دید ماموری قرار می گیرند و در نهایت با آن واحد صنفی 

برخورد می شود.
حمیدرضا رستگارپور در گفت وگو با ایلنا درباره پلمب اصناف به ویژه کافه ها و رستوران ها به دلیل 
عدم رعایت حجاب مشتریان در این اماکن و همچنین خسارت هایی که این واحدهای صنفی 
وارد می شــود، اظهار داشت: بخش عمده بحث حجاب یک موضوع فرهنگی است، فرهنگ 
هم جبرپذیر نیســت. حجاب یک تکلیف شرعی و اعتقادی است و همچنین یک موضوع و 
وظیفه قانونی محسوب می شود.وی ادامه داد: باید موضوعات از هم تفکیک شوند و با یکسری 
از افراد از زاویه فرهنگی بودن حجاب وارد موضوع شویم و باید یکسری از افراد هم باید سلبی 
و قهری برخورد شود چراکه حجاب قانون است و اگر این قانون ابهامی دارد باید جای دیگری 
به این موضوع بپردازد.رییس اتاق اصناف تهران درباره آسیب هایی که صنف های مختلف از 
این موضوع می بینند، گفت: اتفاقا یکی از موضوعات این است که به هرحال این افراد از درب 
منزل یا هر از مبدایی با همان ظاهر بی حجاب تمام مسیر را طی می کنند اما به طور تصادفی 
در یک واحد صنفی شناسایی می شوند یا اینکه در دید ماموری قرار می گیرند و در نهایت با آن 
واحد صنفی برخورد می شود.رستگارپور افزود: در این باره مذاکراتی داشتیم که در این موضوع 
نهاد متولی تفکیکی قائل شود. واحدهای صنفی در این شرایط هم مشمول جریمه نقدی و هم 
پلمب می شوند که برای آنها سابقه حساب می شود. مذاکراتی در دستگاه های متعدد انتظامی و 
استانداری داشتیم تا موضوع مورد بررسی قرار بگیرند و به دنبال راهکاری هستیم تا این مشکل 

برای اصناف حل شود.

 نحوه دریافت وام ۲۰۰ میلیون تومانی
ودیعه مسکن اعلام شد

نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران گفت: طرح افزایش وام 
ودیعه مسکن با توجه به نزدیک شدن فصل جابه جایی و نقل و انتقلات نیاز به 
بازنگری دارد و این تسهیلات باید متناسب با شرایط متقاضیان پرداخت شود.

داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران با بیان اینکه طرح جدید ارائه 
شده در خصوص افزایش وام ودیعه مسکن همچون طرح های قبلی گره ای از مشکلات مسکن 
را باز نخواهد کرد، گفت: با توجه به آنکه چندین سال است دچار سرکوب دستمزدها و درآمدها 
در اقتصاد ایران هستیم، به طور معمول وام های پرداختی متناسب با قیمت مسکن نیست و علاوه 
بر آنکه این وام ها توانایی خانه دار کردن مردم را ندارد، پرداخت آن نیز از عهده اشخاصی که فاقد 
مسکن هستندخارج است.وی افزود: طرح جدید با عنوان وام اشتراکی یک طرح غیرمنطقی، 
غیرکارشناسی غیرقابل اجرا است و همچون سایر وام های تصویبی پرداخت نشده موجب ایجاد 
بحران در بازار مسکن خواهد شد.به گزارش بازار، او بیان کرد: بسیاری از وام های موجود امکان 
اجرا شدن را ندارند و در صورت اجرایی بودن نیز همراه با مشکلات بسیاری هستند، ارائه اینگونه 
وام ها در دیگر کشورها منسوخ شده است، حال طرح مطرح شده از سوی بانک ها نه تنها گره گشا 
نیست، بلکه خود مشکل ساز خواهد بود.براساس این گزارش متقاضیان و مستاجران باید برای 
دریافت تسهیلات ودیعه مسکن به سامانه طرح های حمایتی مسکن مراجعه کرده و پس از ثبت 
اطلاعات خود در سامانه املاک و اسکان نسبت به بارگذاری مدارک و اطلاعات و قرارداد خود در 
سامانه خودنویس کنند و پس از دریافت کد رهگیری اقدام به ثبت درخواست برای دریافت ودیعه 
مسکن کنند.گفتنی است میزان دریافت وام ودیعه مسکن در استان تهران ۲۰۰ میلیون تومان 

است که متقاضیان پس از انتخاب بانک خود می توانند درخواست تسهیلات خود را ثبت کنند.

شماره گذاری خودرو مشمول پرداخت عوارض شد
معاون ستاد نوســازی ناوگان نوسازی گفت: برای اولین بار شماره گذاری 
وسایل نقلیه اعم از وارداتی و تولید داخل طبق قانون ساماندهی خودرو منوط 

به پرداخت عوارض شده است.
به گزارش ایلنا، مهدی ابراهیمی معاون برنامه ریزی ســتاد نوسازی ناوگان نوسازی و اسقاط 
خودروهای فرسوده گفت: شماره گذاری کلیه وسایل نقلیه اعم از وارداتی و تولید داخل برای 
اولین بار در کشور طبق قانون ساماندهی خودرو منوط به پرداخت عوارض شده است.ابراهیمی 
بیان کرد: با توجه به قانون ساماندهی و توجه این قانون به مساله زیست محیطی و صرفه جویی 
در مصرف سوخت مساله صورت گواهی اسقاط خودروهای فرسوده در اولویت قرار گرفت که 
سرعت خروج خودروهای فرسوده را تسریع کند.وی افزود: در برهه حساس کنونی در خصوص 
شماره گذاری خودروهای وارداتی با رویکرد خودروهای تجاری و سنگین در آخرین روز کاری 
سال گذشته آئین نامه ای ابلاغ شد که از روز پنج اردیبهشت هم لَازم الَاجرا است. با توجه به 
افزایش عوارض این خوردها که در این روز، فشار زیادی روی ثبت شاسی های وارداتی در کشور 
داشتیم و میزان گواهی اسقاط برای شماره گذاری هم کم بود.ابراهیمی اظهار کرد: نیاز کشور 
برای شماره گذاری بسیار بیشتر از ظرفیت کنونی بود. به دلیل کمبود گواهی اسقاط، فضای 
نامناسبی ایجاد و قیمت های غیررسمی در این حوزه بسیار بیشتر شد.معاون برنامه ریزی ستاد 
نوســازی ناوگان نوسازی و اسقاط خودروهای فرسوده بیان کرد: به دلیل نبودن گواهی و کم 
فروشی و رشد قیمت ها خارج از ضابطه این تصمیم توسط ستاد نوسازی و طبق تبصره سه آئین 
نامه سامانه صنعت خودرو به عوارض ریالی مبدل شد.به گفته وی، تا زمانی که گواهی کافی تولید 

شود رویکرد ما ریالی خواهد بود و تا زمان تأمین این گواهی به اصل اولیه آن بازخواهیم گشت.

چگونه می توان بازار ارز را کنترل کرد؟
ادامه از صفحه یک

این کارشناس اقتصادی در ادامه افزود: آن زمان علی رغم بالَا بودن نرخ ارز بانک مرکزی با 
این سیاست توانست قیمت دلَار را در کانال ۵۰ تومان نگه دارد امسال نیز باید همین رویه را 
ادامه دهد اما متاسفانه شاهد بودیم در ۶ ماه دوم با شروع تنش های منطقه ای به خصوص در 
غزه و عملیات های تروریستی که در کرمان و سایر نقاط کشور اتفاق افتاد و حمله اخیر اسرائیل 
به ساختمان کنسولگری ایران و برخی عملیات های تروریستی، تقاضا برای ارز افزایش یافته به 

طوری که قبل از بازگشایی ادارات و بازارها نرخ ارز روند افزایشی به خود گرفت.
رحمان سعادت، کارشناس اقتصادی در پایان گفت وگو با روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد:  
تنها راهکار برای کاهش نرخ ارز و ثبات در بازار ارز این اســت که دستگاه دیپلماسی با بانک 
مرکــزی اقداماتی را در پیش بگیرند تا هم عرضه ارز را افزایــش دهند و هم تقاضای ارز را 

کنترل کنند.

اخبار کوتاه 

بالاترین تورم در نرخ مسکن
افزایش ۴۰ درصدی اجاره بها ؛

احمدرضا ســرحدی بیان کرد: یقینا در سه ماهه 
اول سال، بالاترین تورم در نرخ مسکن را تجربه 
خواهیم کرد و من از این بابت اطمینان خاطر دارم. 
دولت باید این هشدار را جدی بگیرد؛ وگرنه باید 

خود را آماده هرگونه تنشی در بازار کند.
دولت برای کاهش تأثیر تورم بر بازار اجاره مسکن، می تواند 
اقداماتی را ترتیب دهد که در ادامه به بخشی از این موارد اشاره 

خواهیم کرد.
وزارت راه و شهرسازی می تواند سیاست های مناسبی را برای 
کنترل تورم اجرا کند. این امر شامل کنترل نرخ بهره، کاهش 
تورم از طریق سیاست های مالی و پولی و همین طور تنظیم 
قیمت های عمومی می شود. با کاهش تورم، افزایش قیمت ها 

در بازار اجاره نیز کاهش خواهد یافت.
دولت می تواند قوانین و مقررات مربوط به بازار اجاره مسکن 
را تنظیم کند. به عنوان مثال، ممکن است محدودیت هایی 
برای افزایش قیمت های اجاره تعیین کند یا حقوق مستأجران 
را تقویت کند تا مستأجران را در برابر افزایش ناعادلَانه قیمت ها 

دل نگرانی کمتری داشته باشند.
ســرمایه گذاران می تواننــد در ســاخت مســکن جدید 
ســرمایه گذاری های لَازم را به عمل آورند. افزایش عرضه 
مسکن می تواند تأثیر بسیار زیادی در تعادل بازار اجاره داشته 

باشــد و قیمت ها را کنترل کند. ایجاد واحدهای مسکونی و 
توسعه ساختمان های اجاره ای نیز می تواند از افزایش قیمت ها 

جلوگیری کند.
دولت می تواند برنامه ها و سیاســت هایی را برای حمایت از 
مستأجران و کاهش بار مالی آن ها اجرا کند. این موضوع شامل 
ارائه وام ها و تسهیلات اجاره، تنظیم قوانینی برای محدود کردن 
افزایش قیمت های اجاره و تقویت حقوق مســتأجران است. 
افزایش شــفافیت و اطلاعات در مورد بازار اجاره می تواند به 
مستأجران کمک کند قیمت ها را بهتر درک کنند و توانایی 
مذاکره با صاحبان ملک را داشته باشند. این موضوع می تواند 

تأثیر تورم را بر بازار اجاره کاهش دهد.
ترکیب این راهکارها و همکاری میان دولت، سرمایه گذاران، 
و مستأجران می تواند به کاهش تأثیر تورم بر بازار اجاره مسکن 
کمک کند. گسترش نیوز در این راستا، با احمدرضا سرحدی، 
تحلیلگر بازار مسکن، گفت وگویی انجام داده است که در ادامه 

می خوانید.
افزایش قیمت مسکن حتمی است

احمدرضا سرحدی درباره عملکرد دولت در تثبیت قیمت و 
احتمال افزایش قیمت مسکن در آینده نزدیک گفت: دولت 
ســال گذشته تلاش هایی برای مهار نرخ ها در بازار مسکن 
انجام داد و سعی کرد از طریق سیاست های انقباضی به هدف 

خود دست پیدا کند. تمرکزها روی بازار ارز معطوف شده بود 
تا قیمت خانه صعودی نشود؛ اما موفقیت های خاصی در این 

زمینه عاید دولت نشد.
او ادامه داد: قیمت ها در ماه های پایانی سال گذشته به شکل 
ملایم جهش پیدا کرد؛ اما واقعیت امر این اســت که معامله 
خاصی در بازار رخ نداد تا کاهش حجم معاملات در این بین 
نقش اصلی را ایفا کرد. با توجه به اوضاع حاکم در کشــور و 
تاثیرپذیری تمامی بازارها، از جمله بازار سکه و طلا و خودرو 
از نرخ دلَار، افزایش بهای مسکن در روزهای پیش رو، امری 

حتمی است و نمی توان مانع رشد نرخ ها در بازار مسکن شد.
ســرحدی افزود: مگر اینکه دولت بر خلاف سال گذشته، 
برنامه ای علمی، اصولی و مدون برای این منظور داشته باشد 

و واقعیت های موجود در بازار را بپذیرد. این وضعیت به مرور به 
تشدید رکود منجر خواهد شد و واحدهای مسکونی با همین 

قیمت ها نیز قابلیت چندانی برای معامله ندارند.
بالاترین تورم در نرخ مسکن!

کارشناس بازار مسکن ضمن پیش بینی بازار مسکن در سال 
جدید، به گفت: یقینا در ســه ماهه اول سال، بالَاترین میزان 
تورم در نرخ مسکن را طی چندین سال اخیر تجربه خواهیم 
کــرد و من از این بابت اطمینان خاطــر دارم. دولت باید این 
هشدار را جدی بگیرد؛ وگرنه باید خود را آماده هرگونه تنشی در 
بازار کند. بر اساس آخرین داده ها، رشد قیمتی در بازار مسکن 
پیش بینی پذیر است و نمی توان این حقیقت آشکار را کتمان 
کرد. بیشترین ضربه نیز به اقشار کم درآمد وارد خواهد شد و از 
این حیث باید وزارت راه و شهرسازی برای این معضل بالقوه، 

تدبیری اساسی بیاندیشد.
سرحدی در خصوص وضعیت بازار اجاره در سه ماهه نخست 
سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: بازار از دو جزء اساسی عرضه و تقاضا 
تشکیل می شود که نقش مهمی در این میان بازی می کند. 
هنگامی که تقاضا بر عرضه در بازار مسکن فزونی پیدا کند، 
معمولَاً تأثیراتی بر بازار مسکن و قیمت ها دارد. در این شرایط، 
قیمت های مسکن ممکن است افزایش یابد و روند رشد نرخ ها 

شتاب گیرد.

پیش بینی بازار اجاره در سه ماهه اول سال 
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: با افزایش تقاضا برای اجاره 
مسکن و همچنین با وجود تورم شدید در اقتصاد کشور، ممکن 
است صاحبان ملک قیمت اجاره را افزایش دهند. آن ها می توانند 
از تورم به عنوان شاخصی استفاده کنند تا قیمت را به میزان 
بیشتری افزایش دهند و در نتیجه هزینه اجاره برای مستأجران 
افزایش یابد.تحلیلگر حوزه مسکن تصریح کرد: همچنین اگر 
هزینه اجاره بیش از حد صعودی شود، ممکن است مستأجران 
با مشکلات مالی مواجه شوند. افزایش تورم می تواند بر قدرت 
خرید مستأجران تأثیر بگذارد و باعث کاهش توان خرید آنها 
شود؛ لذا پیش از هر اقدامی، دولت باید فکری برای متناسب 
سازی حقوق ها و همچنین بهبود وضعیت معیشتی مردم کند. 
قدرت خرید مردم به شــدت کاهش یافته است و حالَا اجاره 

واحد کوچک متراژ نیز بدل به آرزو شده است.
ســرحدی در پایان اضافه کرد: پیش بینی من در خصوص 
وضعیت بازار اجاره در سه ماهه اول سال جدید به این شکل 
است که در صورت انجام ندادن اقدام مناسب از سوی دولت، 
رشد ۴۰ درصدی اجاره بها اجتناب ناپذیر خواهد بود. بر اساس 
آخریــن آمارها و مطالعات میدانی، ایــن افزایش نرخ کاملا 
محتمل خواهد بــود و این موضوع می تواند ضربات جبران 

ناپذیری به مستاجران وارد کند.

عضو شــورای مرکزی فراکسیون 
انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه تعدد 
فراکســیون ها در مجلس دوازهم به 
معنای دادن فرصت بــه لابی بازان 
است، گفت: نباید بده بستان با خارج 
از جریان انقلاب بــرای هیچ یک از 
طیف های جریان انقلاب مجاز شناخته 

شود.
علی خضریان  با اشاره به انتخابات مجلس 

دوازدهم بیان کرد: با توجه به اینکه نتایج انتخابات مجلس دوازدهم نشان 
دهنده پیروزی نیروهای انقلاب در اکثریت کرسی ها است، نیروهای انقلاب 
می بایست برای گره گشایی از مشکلات مختلف مردم با ایده های عملیاتی 
و به صورت منســجم از همه ظرفیت خود به صورت منسجم بهره ببرند.
منتخب مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس دوازدهم 
با اشاره به تاکیدات رهبر انقلاب مبنی بر لزوم حفظ وحدت در مجلس دوازدهم 
اظهار کرد: بر این اساس باید از ایجاد دوگانه های جعلی میان نیروهای انقلابی 
ممانعت کرد چرا که براساس نصیحت درست رهبری این دوگانه ها در نهایت 
به ضرر دین و دنیای مردم و همینطور نیروهای انقلاب تمام می شود. همیشه 
این مهم را به خودمان متذکر شویم که دغدغه اصلی ما در مجلس دوازدهم 
باید حل آن مشکلاتی باشد که ربط وثیق تر و عاجل تری به اقتصاد جامعه و 
معیشت مردم دارد.وی در گفت وگو با ایسنا،افزود: نیروهای انقلاب با اتحاد و 
تدبیر می توانند بر نارسایی ها و ناکارآمدی ها غلبه کنند و باید تلاش همه ما 
در جهت پیگیری امور توسط نیروهای انقلاب با سلایق مختلف در مجلس 
دوازدهم باشد تا تمامی توان در راستای حل مشکلات مردم معطوف شود.
منتخب مجلس دوازدهم با تاکید بر اینکه باید راهبرد اساسی مجلس آینده حل 
مشکلات مردم باشد، ادامه داد: با وجودی که مجلس محل طرح دیدگاه های 
مختلف در موضوعات گوناگون است، اما این به معنای تفرق در میان جریان 
انقلابی نیست و باید از ایجاد هرگونه انشقاق در جریان انقلاب در مجلس 
دوازدهم با تدبیر جمعی ممانعت شود.خضریان یادآور شد: با توجه به اینکه 

معتقدم پیام رأی مردم در انتخابات جلوگیری از 
قدرت پیدا کردن جریانی اســت که در دهه ۹۰ 
با ضعف عملکردی خود در حوزه اجرا و همینطور 
برهه ای در مجلس، کشــور را به ســمت ایجاد 
مشکلات اساســی بردند، نباید اجازه قدرت پیدا 
کردن چنین جریانی با اســتفاده از انشقاق میان 
نیروهای انقلاب مجددا داده شود.نماینده تهران 
در مجلس یازدهم بیان کرد: برای رســیدن به 
چنین هدفی لَازم است نیروهای انقلاب با تفکر 
و سلایق مختلف در کنار یکدیگر فراکسیون اکثریت منسجم و کارآمدی 
ایجاد کنند که سازوکارش نیز برنامه ریزی برای مدیریت مجلس در جهت 
حل مشکلات مردم باشد.خضریان تاکید کرد: علاوه بر این با انسجام میان 
نیروهای انقلاب، به برخی افراد لَابی باز اجازه داده نخواهد شــد ایجاد چند 
فراکســیون را در مجلس دوازدهم پیاده کنند؛ این همان کاری است که در 
مجلس دهم رخ داد و مجلس را به سمت سه فراکسیون بردند. تشکیل سه 
فراکسیون در مجلس دوازدهم بدان معناست که فرصت طلبان و لَابی بازان، 
وسط میدان بازی خواهند کرد و هر روز به سمت و سویی می روند و در نهایت 
با دیدگاه های جریان انقلاب در داخل مجلس در راستای منافع خودشان بازی 
می کنند که نتیجه آن آسیب به کارنامه نیروهای انقلاب در مجلس شورای 
اسلامی است.وی اضافه کرد: نباید اجازه دهیم کسی خارج از مجلس برای 
فراکسیون اکثریت برنامه ریزی کند؛ باید همه برنامه ریزی ها و طراحی ها جهت 
ایجاد فراکسیون اکثریت در داخل مجلس و توسط خود منتخبان مردم صورت 
گیرد که نتیجه آن هم ایجاد فراکســیون اکثریت با حضور تمام دیدگاه ها و 
جریان های داخل جریان انقلاب است.منتخب مجلس دوازدهم گفت: نباید 
بده بستان برای هیچ یک از طیف های جریان انقلاب مجاز شناخته شود و 
باید مراقبت شود این امکان از دل تفرق میان نیروهای انقلاب ایجاد نشود 
تا کسانی خارج از جریان انقلاب بتوانند با چنین بده بستان هایی در مدیریت 
مجلس و کمیسیون ها سهم خواهی کنند. این وظیفه عقلا و بزرگان جریان 

انقلاب است که اجازه چنین کاری را ندهند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن گفت: 
وقتی ارز گران می شود جیب مردم خالی 
می شــود اما اکنون جیب مردم دیگر 
جایی برای خالی کردن ندارد و جیب ها 

سوراخ شده است.
لطف الله سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس  درخصوص نوسانات بازار ارز در 
یک ماهه نخست ســال و تحولَات در عرصه 
اقتصادی کشور که منجر به ایجاد نگاه تورمی 

در میان مردم شده، گفت: وقتی که در بازار اقتصادی ما ثبات وجود نداشته باشد 
مردم برای حفظ قدرت خرید یا ارزش پول و سرمایه شان به نمادهایی از اقتصاد 
روی می آورند که پایداری یا ارزش افزوده دارد. مردم عاقل هستند،  می فهمند و 
می دانند کدام بخش از اقتصاد لنگ می زند و کدام بخش پایداری دارد.وی ادامه 
داد: بنابراین طبیعی است که وقتی ناپایداری در قیمت ارز داریم این پالس را به 
مردم می دهد که ارزش ریال رو به سقوط است، لذا وقتی شرایط اینگونه رقم می 
خورد مردم ریال را نگه نمی دارند بلکه به سمت حفظ ارزش پول خود می روند؛ 
به ســمت مواردی مانند دلَار، طلا، زمین یا کارهای دلَالی زودبازده می روند و 
نمی گذارند که پولشان بماند چون قدرتش کاهش پیدا می کند.نماینده مردم قزوین 
در مجلس تصریح کرد: دولت و سیاست های بانک مرکزی این پالس را دادند و 
مردم هم پیش بینی می کردند، این نوع رفتار کاملا در چارچوب اقتصاد منطق 
دارد، بر دولتمردان است که سیاست های ثبات بازار را داشته باشند اما وقتی خود 
دولت ارز را گران می کند، وقتی که دولت کالَاهایی که خودش تولید می کند مانند 
فولَاد و محصولَات پتروشیمی را با قیمت های جهانی می فروشد نه با قیمت های 
واقعی و همه چیز را ما به قیمت های جهانی گره می زنیم، خب مردم هم می روند 
و در قیمت های جهانی زندگی می کنند و ثروت خود را به آن وادی می برند.وی 
تاکید کرد: در چنین شرایطی ما نمی توانیم از مردم انتظار داشته باشیم چشمشان 
را ببندند تا ثروت شان آب شود و از دستشان خارج شود.سیاهکلی خاطرنشان کرد: 
این ها عواملی است که موجب می شود اتفاق عجیبی در بازار رقم بخورد و این 
سیر صعودی است. پیش بینی من این است که نیمه دوم امسال شرایط اقتصادی 

سخت تر خواهد شد. باتوجه به بودجه ای هم که 
برای سال ۱۴۰۳ تصویب شده و خود آن هم تورم زا 
است باز هم پایه پولی ما دچار مشکل خواهد شد و 
ضعف ریال پیدا می کنیم و این هم مجدد به بازار 
دلَالی، فساد و رانت می انجامد.نماینده مردم قزوین 
در گفت وگو با ایلنا، در پاســخ به این سوال که »به 
نقش دولت اشاره کردید، معتقدید دولت ارز را گران 
می کند؟«، اظهار داشت: ببینید مسئول ارز در کشور 
دولت است دیگر، ما بازیگر اقتصادی دیگری را در 
بازار نمی بینیم. ارز را دولت نگه می دارد، دولت توزیع می کند، دولت قیمت گذاری 
می کند خب بخشی را هم عرض کردم که از روی بی ثباتی افزایش قیمت داریم 
چون متقاضی پیدا می کند. در واقع عرضه و تقاضا قیمت را جا به جا می کند.وی 
ادامه داد: وقتی ارز گران می شــود و پیش بینی این است که گران تر شود، خب 
تقاضا زیاد می شــود وقتی که تقاضا بالَا برود این نگرانی را ایجاد می کند.عضو 
کمیســیون صنایع مجلس در واکنش به این مساله که »صحبت ها و مواردی 
که از سوی دولتی ها مطرح شود و از آن به عنوان پالس دلَار ۱۰۰ هزار تومانی 
برداشت می شود چه اثری دارد«، عنوان کرد: اگر ارز بخواهد به ۹۰ و ۱۰۰ هزار 
تومان برسد ما باید حتما فروپاشی اقتصاد را مدنظر داشته باشیم. جیب مردم دیگر 
جایی برای خالی کردن ندارد، جیب ها سوراخ شده است. یکی می گفت کفگیر 
ما ته دیگ خورده، دیگری می گفت خوش به حال شما برای ما کفگیر دیگ را 
سوراخ کرده و از آن هم رد شده است. الَان به نظر من جیب مردم دیگر سوراخ 
شده است، تا حالَا اگر ما از جیب مردم استفاده می کردیم، الَان دیگر این امکان 
نیست.سیاهکلی در پاسخ به این سوال که »آیا تغییر در تیم اقتصادی دولت از 
سطح معاون اول تا سایر نفرات مانند وزرای اقتصادی یا رییس بانک مرکزی را 
لَازم و مفید می دانید؟«، گفت: جا به جایی عناصر تاثیری در روند کار ندارد یعنی 
سیاست های دولت باید در حوزه اقتصاد اصلاح شود وگرنه شما یکی را برمی دارید 
و یکی دیگر را می گذارید حدود ۵ تا ۱۰ درصد در کار تغییر ایجاد می کند، تغییرات 
بنیادی ایجاد نمی کند. نمی گویم تاثیر ندارد اما یک مُسکن می شود و فرصتی به 

دولت می دهد برای گرانی های بیشتر.

اجازه بده  بستان داده نشود کفگیر مردم ته دیگ خورده است
خضریان مطرح کرد هشدار نسبت به فروپاشی اقتصادی در صورت افزایش نرخ دلار به ۱۰۰ هزار تومان؛

یک نماینده مجلس گفــت: تیم اقتصادی دولت 
ضعیف است ولی ضعیف تر از همه مدیریت اقتصادی 
دولت اســت، دولت یک فرمانده اقتصادی ندارد و 
آقای رئیس جمهور سابقه و پیشینه اقتصادی ندارد، 

ایشان از حوزه قضایی آمده است.
جلیل رحیمی جهان آبادی درباره این که حامیان دولت سیزدهم 
اعلام می کنند اگر دولت دوازدهم بر ســرکار بود، قیمت ارز تا 
دویست هزار تومان بالَا می رفت، اما با سیاست های این دولت 
قیمت ارز تا ســقف صدهزار تومان بالَا می رود، آیا چنین اظهار 
نظرهای انتظارات تورمی ایجاد نمی کند، گفت: ارزش پول ملی 
ما و بحث موازنه اش با دلَار یک بحثی اســت که به نظر من 
به این دولت و آن دولت و مجلس فعلی و بعدی خیلی مرتبط 
نباشد. تعیین موازنه و میزان ارزش پول ملی در تقابل با ارزهای 
خارجی تحت تاثیر عوامل پیچیده اقتصادی، سیاسی و امنیتی 
گوناگون است. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ادامه داد: این که شما در کجای اقتصاد جهان قرار دارید 
و نحوه تعامل شــما با اقتصاد جهانی چه میزان است؟ میزان 
پس انداز ارز و ذخایر طلای شما میزان سرمایه گذاری خارجی 
و امنیت سرمایه و... عوامل متعددی دارد. در این موضوع باورم 
بر این است که باید با دید همه جانبه مشاهده کنیم؛ این که شما 

انتظار داشته باشید تغییر یک شخص در بانک  مرکزی، وزارت 
اقتصاد و تغییر این مجلس و آن مجلس بتواند مشکلی را حل 
کند؛ نمی تواند حل کند.وی در گفت وگو با ایلنا،  تاکید کرد: ما 
تحت فشار تحریم های بین المللی هستیم، این فشارها واقعا بر 
اقتصاد ما و تعاملات اقتصادی ما اثرگذاری داشته است هرچند 
ما ظرف این سال ها یادگرفته ایم خیلی از تحریم ها را دور بزنیم 
اما آثار اقتصادی، سیاسی و امنیتی خودش را از جمله در کاهش 
ارزش پول ملی ما داشته است. باورم بر این است تنها کاری که 
می شود کرد این است که مجموعه ای از اقدامات چه در سیاست 
خارجی و چه در حوزه داخلی و چه در حوزه  اقتصادی باید اتفاق 
بیفتد تا ارزش پول ملی ما تقویت شود و به یک توازن معقولی 

بین ریال و دلَار برسیم. 
رحیمی جهان آبادی درباره این که آیا نباید تیم اقتصادی دولت 
تغییر کند، بیان کرد: تیم اقتصادی دولت ضعیف است ولی ضعیف 
تر از همه مدیریت اقتصادی دولت اســت، دولت یک فرمانده 
اقتصادی ندارد و آقای رئیس جمهور سابقه و پیشینه اقتصادی 
ندارد، ایشان از حوزه قضایی آمده است. در تیم دولت در سطح 
معاون اول و وزرا نگاه کنید آدم با تجربه و متخصص ممکن است 
باشد اما تیم اقتصادی فرمانده واحدی می خواهد که این فرمانده 

واحد دیده نمی شود.

در اولین روز از ماه اردیبهشت به طور رسمی کرایه وسایل حمل ونقل عمومی 
بر اســاس تصویب دولت باید 45 درصد افزایش پیدا می کرد اما مساله ای که 
دیروز باعث شد بسیاری از رانندگان وسایل نقلیه عمومی به خصوص تاکسی ها 
و ماشین های خطی با مسافران به بحث وجدل بپردازند افزایش کرایه ها بدون 
در نظر گرفتن درصد اعلامی دولت بود. اکثر نرخ ها اگر محاسبه می شد به جای 

افزایش 45 درصدی با افزایش 60 درصدی همراه بوده است.
به گزارش تجارت نیوز،یکی از رانندگان تاکســی در پاسخ به اعتراض مسافران دلیل این افزایش 
غیراصولی را رند کردن کرایه ها به خاطر نبود پول خرد عنوان می کند و می گوید: »اگر قرار باشد ۴۵ 
درصد رسمی را افزایش دهیم قطعاً به مبلغی می رسیم که نیاز به پول خرد داریم و این روزها پیدا کردن 
پول خرد معضل بزرگی برای رانندگان است. به عنوان مثال هر ۱۰۰ هزار تومان پول خرد را باید ۱۲۰ 
هزار تومان از بازار آزاد تهیه کنیم.«او می افزاید: »اگر هم به مسافر بگوییم پول خرد نداریم داد و بیداد 
راه می اندازد. مساله اینجاست که مردم همه جور افزایش قیمتی را به جان می خرند اما وقتی پای کرایه 
تاکسی به میان آید همه چرتکه درمی آورند و حساب و کتاب می کنند.«یکی از مسافران در اعتراض 
به افزایش قیمت کرایه ها از امروز به تجارت نیوز می گوید: »مساله اینجاست که اسفندماه رانندگان 
تاکسی و خطی ها قیمت کرایه هایشان را کاملًا به صورت سلیقه ای افزایش می دهند و بعد از اینکه 
نرخ جدید از سوی دولت اعلام می شود هم یک بار دیگر کرایه ها افزایش پیدا می کند، به این ترتیب 
ما در طول ۲ ماه با ۲ بار افزایش کرایه حمل ونقل عمومی مواجه می شویم.«او ادامه می دهد: »قبل 
از عید کرایه سوار و پیاده شدن را رانندگان به ۱۰ هزار تومان افزایش دادند و حالَا از امروز این نرخ به 
۱۵ هزار تومان افزایش پیدا کرده است.«این مسافر در پاسخ به حرف راننده تاکسی که می گوید همه 
جور تورم را می پذیرند جز کرایه حمل ونقل می گوید: »متاسفانه همین مساله باعث می شود درگیری 
لفظی بین رانندگان و مسافران پیش بیاید. اگر نظارت درست و دقیقی باشد و بر اساس قانون این 

افزایش ها صورت بگیرد کسی دنبال ضایع کردن حقوق رانندگان وسایل نقلیه عمومی نیست اما وقتی 
مساله سلیقه ای می شود این بحث وجدل ها را هم به دنبال دارد.«یکی دیگر از مسافران دراین باره به 
تجارت نیوز می گوید: »متاسفانه مساله اینجاست که ماشین های خطی و مسافرکش هایی که زیر نظر 
هیچ سازمانی نیستند در بالَا رفتن سلیقه ای قیمت های حمل ونقل تاثیر بسزایی دارند. مثلًا وقتی مسافر 
سوار این ماشین ها می شود راننده هر قیمتی که دلش بخواهد برای مسیر تعیین شده از مسافر طلب 
می کند و البته که هیچ مرجعی هم برای اعتراض و پیگیری وضعیت وجود ندارد.«او می افزاید: »در 
ساعاتی که ترافیک شهری بیشتر است به خصوص صبح ها که مردم برای رفتن به سر کار عجله دارند 
و همین طور بعدازظهرها فرصت خوبی برای این افراد است که به میزان دلخواه کرایه ها را افزایش 
دهند. بالَاخره باید نظارت درستی بر این وضعیت صورت بگیرد تا هم از جدال های لفظی بین رانندگان 
و مسافران کاسته شود و هم اینکه مردم بدانند افزایش نرخ ها زیر نظر دولت است و هر کسی نمی تواند 
به هر میزان که می خواهد از مسافر کرایه دریافت کند.«یکی دیگر از رانندگان تاکسی شاغل در خط 
سیدخندان–میرداماد نیز به تجارت نیوز می گوید: »افزایش نرخ کرایه ها بدون در نظر گرفتن هزینه های 
نگهداری ماشین یکی از مسائلی است که باعث می شود بسیاری از رانندگان به نرخ های مصوب پایبند 
نباشند. وقتی ما هر روز برای تعمیر ماشین و تعویض یک قطعه با نرخ جدید مواجه می شویم مجبوریم 
این هزینه های اضافی را با افزایش کرایه ها جبران کنیم وگرنه ساعت ها کار کردن در سرما و گرما 

برای تامین معیشت دیگر معنایی ندارد.«
او توضیح می دهد: »ما هم در این کشور زندگی می کنیم و با همین تورم هزینه های زندگی مان را 
تامین می کنیم اما متاسفانه برخی افراد فکر می کنند فقط آنها هستند که باید از همه چیز گله مند باشند 
و دیگران در رفاه و سعادت کامل به سر می برند. اگر شما به عنوان مسافر گوشت را مجبوری کیلویی 
8۰۰ هزار تومان بخری، من راننده هم همین وضعیت را دارم و هیچ مزیت و برتری ای برای من در 

نظر گرفته نشده است.«

 تیم اقتصادی دولت ضعیف است
 اما ضعیف تر از آن مدیریت اقتصادی دولت است

هایی   جای خالی نظارت و نرخ 
که سلیقه ای  افزایش می یابند

رحیمی جهان آبادی نماینده مجلس: افزایش کرایه ها از ۴۵ تا ۶۰ درصد


	_GoBack

